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نسبت یک به ۳۵ درصدی رشد 
انرژی های تجدید پذیر

 در ایران و جهان
رئیس اداره محیط زیســت شــهر تهران 
ضمن اشاره به چالش های محیط زیستی 
کلان شــهرها، به ویژه جمعیــت متمرکز 
و شناور شــهر تهران که موجب افزایش 
فشــار بر منابع محیط  زیستی شده است، 
میزان استفاده ایران و جهان از انرژی های 
تجدیدپذیر را مقایسه کرد.علیرضا رحمتی 
با اشاره به شــعار هفته ملی هوای پاک 
با عنوان عــزم ملی برای هــوای پاک با 
استفاده از انرژی های تجدید پذیر و مقادیر 
مصرف سوخت فسیلی در کشور و انتشار 
کربن اظهار کرد:  امیدواریم با برنامه ریزی 
درســت و هدفمند، به ســمت استفاده 
از انرژی هــای تجدیدپذیــر حرکت کنیم. 
معاون مدیر کل محیط زیست شهر تهران 
با اشــاره به اثر آلودگی هوا بر ســلامت 
روان گفــت: همگــی در روزهایــی که 
کیفیت هوای تهران در سطح استاندارد و 
پاک قرار دارد، خوشحالیم و در روزهایی 
با هوای آلوده ناراحت، عصبی و پژمرده 
می شویم. هوای کلان شهرها که قسمت 
اعظم ســکونتگاه ها را تشکیل می دهند، 
آلوده است. وســعت تهران ۰.۰۷ درصد 
مساحت کل کشور اســت، اما ۱۱ درصد 
جمعیت را با ۹ میلیون نفر  ثابت پوشش 
می دهد.او که در یــک برنامه تلویزیونی 
صحبت می کــرد، ادامــه داد: جمعیت 
شــناور تهران به ۲۰ میلیون نفر می رسد. 
رئیس اداره محیط زیســت شهر تهران با 
اشاره به نواختن زنگ هوای پاک در یکی 
از مدارس تهــران گفت: از دانش آموزان 
ابتدایــی پرســیدم آیــا بابــت تعطیلی 
مدارس خوشحال می شوید؟  آنها گفتند 
خیر چرا که هوای آلوده باعث می شــود 
پدر بزرگ و مادربزرگ مان دچار مشکلات 
تنفسی شوند و بهداشــت عمومی آنها 
به خطر بیفتند. بچه های کم سن و ســال 
نیــز از آنجــا که نســبت به بزرگســالان 
تنفس بیشتری دارند، درگیر آلودگی هوا 

می شوند.
او با بیان اینکه همه در مقابل آلودگی هوا 
مسئولیت داریم، تأکید کرد: با هم گرایی، 
هم اندیشی و هم فکری نتیجه مؤثری در 
رابطه با آلودگی هوای تهران به دســت 
می آیــد. اداره کل محیط زیســت تهران 
وظیفه نظارت بر عملکرد دستگاه ها را در 
زمینه هوای پاک دارد. دستگاه های دیگر 
ماننــد وزارتخانه های نفــت و صنعت، 
معــدن و تجارت نیز وظایف مشــخصی 
در ایــن زمینــه دارند.رحمتــی در ادامه 
اظهــار کــرد: تکالیف همه دســتگاه ها 
در قانون مشــخص شــده اســت. برای 
مثــال وزارت صنعت، معــدن و تجارت 
وظیفه  ســاماندهی و از رده خارج کردن 
موتورسیکلت های فرســوده را بر عهده 
دارد. ایــن در حالی اســت که ۹۰ درصد 
موتورســیکلت های سطح شــهر تهران 
فرسوده  هستند و باید از رده خارج شوند. 
او ادامــه داد: وظیفه قانونی وزارت نفت 
تحویل سوخت استاندارد به مصرف کننده 
بر اســاس اســتاندارد روز اروپا بوده، اما 
اجرائی نشــده اســت. معاون مدیر کل و 
رئیس اداره محیط زیســت شــهر تهران 
گفت: شهرداری تهران نسبت به نوسازی 
ناوگان حمل ونقل شــهری وظایفی را بر 
عهده دارد، در حالی که تاکسی های سطح 
شــهر اغلب فرسوده است. بین ۵۰ تا ۸۰ 
درصد ناوگان حمل ونقل شهری فرسوده 
است و شهرداری باید به سرعت نوسازی 
ناوگان را انجام دهد.رحمتی با اشــاره به 
جمعیت ساکن در کلان شهرها نیز گفت: 
در حال حاضر منابع پایه محیط زیســتی 
آب، هــوا، خاک و تنوع زیســتی گیاهی و 
زندگی جانوری تحت فشار قرار می گیرد. 
حتی کلاغ ها هم به علــت آلودگی هوا 
دیگر به شــهر تهران نمی آینــد.او ادامه 
داد: در  شش ماهه دوم سال که فعالیت 
کشاورزی در شهرستان ها نیز تعطیل شده، 
شاهد مهاجرت موقتی به تهران هستیم. 
این افزایش جمعیت مزید بر علت شده 
اســت.رئیس اداره محیط زیســت شهر 
تهــران گفت: اغلــب خودروهای تهران 
بیش از ۱۵ ســال  دارند و بر اساس قانون 
خودروهای شــخصی بیش از ۲۰ ســال 
بایــد از رده خارج شــوند. تاکســی های 
بــالای ۱۰ ســال نیــز بایــد از رده خارج 
شــوند. لازم است دســتگاه های مسئول 
رســیدگی به این موارد را در اولویت قرار 
دهند. وزارت صنعت، معدن و تجارت و 
شــهرداری تهران باید نسبت به نوسازی 
نــاوگان حمل ونقل اقدام کننــد.او تأکید 
کرد: محیط زیســت مطالبه مردمی شده 
اســت و مردم به عنوان مطالبه گر جدی 
حفاظت محیط زیست، هوای سالم، آب 
ســالم و تنوع زیستی را پیگیری می کنند. 

اســتاندار تهــران بــا اشــاره بــه تأکیــد رئیس جمهور بــر ایجاد 
هنرستان های جوار صنعت گفت: هدف از این طرح، تربیت نیروی 
کار ماهر اســت که به راحتی جذب بازار کار شــود؛ چراکه ۱۲.۴ درصد از 
بیکاری ها مربوط به فارغ التحصیلا ن دانشــگاهی است و به همین سبب 

مهارت آموزی کاربردی توسط صنایع مهم است.
به نقل از روابط عمومی اســتانداری تهران، محمدصادق معتمدیان، 
دیروز در ادامه برنامه «یکشــنبه های حمایت از تولید و ســرمایه گذاری» 
اســتان تهــران ، طی بازدیــد از گروه صنعتــی ایران خــودرو اظهار کرد: 
ایران خودرو از صنایع قدیمی و ریشــه دار کشور محسوب می شود که هم 
دارای جنبه اقتصادی و درآمدی است و هم در حوزه اشتغال به صورت 
مستقیم و غیرمستقیم حضور دارد و ۴۰۰ هزار نفر در این صنعت مشغول 
هستند و بخش قابل توجهی از صنایع خودرویی کشور را انجام می دهند.
اســتاندار تهران با اشــاره به مشکلات اقتصادی کشــور گفت: در سه 
دهه اخیر ســخت ترین و شــدیدترین تحریم ها علیه ایران صورت گرفته 
و هر حاکمیت و کشــوری بود نمی توانست در مقابل این تحریم ها دوام 
بیــاورد، اما با اقتصاد مقاومتی و مشــقت هایی که به حوزه صنعت وارد 

شد، چرخه کشور درحال انجام است.
او کار صنعتگران در زمان ناترازی ها را بسیار ارزشمند دانست و عنوان 
کرد: ۳۰ درصد از اقتصاد کشــور در استان تهران ایجاد می شود که بسیار 
اثرگذار اســت. طی تابستان و زمســتان اخیر با مدیریت مصرف برق کار 
ســازماندهی و نظارت بر مشــتریان پرمصرف انجام و با همکاری حوزه 
اقتصادی در استان توانستیم صرفه جویی ۱۳ هزار مگاوات ساعتی داشته 

و آن را به سمت حوزه صنعت هدایت کنیم.
اســتاندار تهران درباره توســعه نیروگاه های تجدیدپذیــر عنوان کرد: 
اســتان تهران با داشــتن ۳۰۰ روز آفتابی در ســال، ظرفیت بالایی برای 
سرمایه گذاری در حوزه تولید انرژی خورشیدی دارد و در دولت چهاردهم 
بنا بر این اســت که ۳۰ هزار مگاوات انرژی تجدیدپذیر از سه حوزه انرژی 

خورشیدی، بادی و پسماندسوزی داشته باشیم.
معتمدیان با تأکید بر اینکه صنایع داخل باید براســاس استانداردهای 
جهانی باشند، بیان کرد: اولین موضوع مهم ایمنی است، چنان که سالانه 
۲۰ هــزار تلفات جاده ای در بخش مربوط بــه رانندگان، جاده ها و ایمنی 
خودروها داریم و ضروری اســت توان صنایع خودرویی بر سلامت سازی 

قرار بگیرد.
او موضوع دوم را کاهش مصرف بنزین بر اســاس اســتاندارد جهانی 
دانست که با آن فاصله داریم و سبب هدر رفت و آلودگی می شود و بیان 

کرد: عمل به قانون هوای پاک در این زمینه راهگشا ست.
معتمدیــان به برنامه دولت بــرای خروج ســالانه ۵۰۰ هزار خودرو 
فرســوده اشــاره و از لزوم تســریع در تدوین آیین نامه ها و تعیین ســهم 
اســتان ها در این طرح خبر داد و افزود: در جلسه ای که اخیرا با مسئولان 
وزارت کشور و شــهرداری تهران داشتیم چالش های اساسی آلایندگی و 
ترافیک این استان را بررسی و از دولت درخواست کردیم تا موانع موجود 

را رفع کند.
معتمدیــان تأکید کرد: ظرفیت ها و مشــکلات اســتان تهــران باید با 
هم هم راســتا شــده و از طریق همکاری بیشتر با دســتگاه های اجرائی 
حل وفصل شــود. همچنین باید راه حل های مؤثری برای کاهش آلودگی 

و ترافیک اتخاذ شود.
او با بیان اینکه ۴.۵ میلیون خودرو در تهران تردد دارند که ۵۵ درصد 
بالای ۳۰ ســال عمر دارند و ســه برابر اســتاندارد جهانی بنزین مصرف 
می کنند، گفت: ۳۰ درصد از خودروهای فرســوده کشور متعلق به تهران 
اســت و بیش از ۶۵ درصد از موتورســیکلت های کشور در تهران وجود 

دارند که از این تعداد، بسیاری از آنها دارای آلایندگی های بالا هستند.
استاندار تهران  بر اجرای برنامه های دولت برای جایگزینی خودروهای 
آلاینده با خودروهای برقی و تکالیف قانون برنامه هفتم اظهار کرد: نقش 
ایران خودرو در این تحول مهم اســت و اســتفاده از ظرفیت های استانی 
برای تســهیل فرایندهای مربوط به این طرح هــا می تواند گام مؤثری در 

کاهش آلایندگی ها باشد.
اســتاندار تهران عنوان کرد: هما ن طور که ۳۰ درصد از فرصت اقتصاد 
در تهران است مشکلات و چالش ها نیز به همان نسبت در پایتخت بیشتر 
اســت و برقی شدن خودروها نقش بســیار مهمی در کاهش آلایندگی ها 

خواهد داشت و در این زمینه عزم جدی برای کمک و مساعدت داریم.
او با اشــاره به اینکه در اســتان تهران ۵۰۳ دستگاه اجرائی داریم که 
اســتانی هســتند و وظیفه ارائه خدمات را بر عهده دارند گفت: ضروری 
اســت کــه ایران خــودرو برای رفــع مشــکلات و معضــلات موجود با 

دستگاه های استانی برای تصمیم گیری ارتباط داشته باشد.
معتمدیان با اشاره به بازدید سرزده رئیس جمهور از شهر قدس اظهار 
کرد: شــهر قدس دارای ۹ هزار تراکم جمعیتی و دارای کمترین ســرانه 
آموزشی است و باید به تکالیف دولت در زمینه تقویت سیستم آموزشی 

و حل مشکلات زیرساختی توجه ویژه شود.
اســتاندار تهران، همچنین از تلاش ها برای نوسازی ناوگان حمل ونقل 
عمومی اســتان خبر داد و گفــت: دنبال اجرائی کــردن طرح هایی برای 
نوســازی اتوبوس ها، مینی بوس ها و خودروهای ســواری با اســتفاده از 

خودروهای برقی هستیم.
او در ادامه به برنامه های دولت درباره نهضت مدرسه ســازی اشــاره 
کرد و افزود: طبق محاسبات انجام شده، استان تهران نیازمند احداث ۱۳ 
هزار کلاس درس اســت تا به میانگین کشوری برسد و این در حالی است 

که با اعتبارات دولتی موجود، تحقق این هدف می تواند زمان بر شود.
استاندار تهران همچنین به تأکید رئیس جمهور بر ایجاد هنرستان های 
جوار صنعت اشــاره کــرد و گفت: هدف از این طــرح، تربیت نیروی کار 
ماهر اســت کــه به راحتی جذب بازار کار شــود؛ چرا کــه ۱۲.۴ درصد از 
بیکاری ها مربوط به فارغ التحصیلا ن دانشــگاهی است و به همین سبب 

مهارت آموزی کاربردی توسط ایران خودرو و سایر صنایع مهم است.

بررسی متمم بودجه ۱۴۰۳ شهرداری تهران باز هم موجب شد تا صحن علنی شورای پایتخت آشفته شود

کج راهه در «بهشت»

نگاه گزارش
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 نورا حسینی:  بررســی لایحه متمم بودجه ۱۴۰۳ از همان ابتدا با 
حاشــیه هایی همراه بود. رئیس شورای شهر تهران تشخیص داد 
رســانه ها در این جلسات حضور نداشته باشــند. اما روز گذشته 
در بخش بررســی هزینه ها منع ورود خبرنگاران برداشــته شــد. 
جلسه ای پرحاشیه که نشان می داد شهرداری برخی از پروژه های 
خود را بدون مجوز شورا شروع کرده، اعضای شورای شهر هم در 
جریان بررسی این لایحه گلایه هایی در حوزه نظافت شهر، بی ثباتی 
مدیریت در شــهرداری، کمک های دفتر شهردار یا هزینه کردهای 
روابط عمومی و شــرکت پیام رسا و فیلم سازی سازمان فرهنگی و 

هنری شهرداری داشتند.
انتقادها در صحن تا جایی ادامه داشــت که مهدی چمران را 
در نوبــت عصر از صندلی اش بلند کرد و به کنایه گفت ســازمان 
فرهنگی-هنری فیلمی به نام کج راهه درباره شورای شهر بسازد. 
چمران خطاب به اعضا گفت با درگیری کاری به نتیجه نمی رسد. 
در این جلســه محمد آخوندی، رئیس کمیسیون برنامه وبودجه 
شــورای شــهر تهران، با اشــاره به بررســی لایحه متمم بودجه 
۱۴۰۳ شهرداری تهران، با اشــاره به اینکه در جلسات گذشته دو 
بخش ســقف بودجه و بخش های درآمــدی را تصویب کردیم، 
گفت: بنابراین بودجه شــهرداری با احتساب لایحه متمم به رقم 
۱۸۳ هــزار و ۹۰۰ میلیارد تومان افزایش یافت. همچنین در بخش 
درآمدها نیز ردیف های درآمدی را بررســی کرده، برخی کاهش و 
برخی دیگر افزایش داشته است. در سه جلسه درباره ردیف های 
هزینه ای بحث های مفصلی داشتیم و صرفا در دو جلسه به حوزه 
حمل ونقل و عمران پرداختیم. حوزه حمل ونقل در لایحه بودجه 
۱۴۰۳ بیش از ۴۴ درصد کل بودجه را شــامل می شــد، در لایحه 
متمم نیز در سه ردیف حدود ۱۳ هزار میلیارد تومان اعتبار جدید 
برای برقی سازی، خرید اتوبوس، تاکسی و ون و تهیه دوربین های 
نظارتی ترافیک اختصاص دادیم، همچنین در یک ردیف هم هزار 

میلیارد برای ایجاد زیرساخت های برقی تعیین شده است.
به گفته او درواقع در لایحه متمم برای حوزه حمل ونقل، بیش 
از ۱۴ هزار میلیارد تومان اعتبار در نظر گرفته شده که براساس این 
سهم این حوزه در کل بودجه ۱۴۰۳ نیز افزایش یافته و نزدیک به 

۴۵ درصد کل بودجه است.
در این جلسه جعفر تشکری هاشمی، رئیس کمیسیون عمران 
و حمل ونقل شــورای شــهر تهران، هم در جریان بررسی متمم 
بودجه شــهرداری تهران گفت: برای ۲۲ منطقه و هر منطقه یک 
میلیارد تومان تحت عنوان اجرای برنامه فرهنگی در حرم حضرت 
عبدالعظیم و بهشت زهرا در نظر گرفته شده. توزیع بودجه به این 
سبک، نه تنها غیرمعمول است، بلکه می تواند به عنوان یک بدعت 

در بودجه ریزی شهری تلقی شود.
او ادامه داد: اینکه ما برای یک مکان مشخص بودجه فرهنگی 
تعریف کنیم، صحیح نیســت. هنگامی که من این ردیف را دیدم، 
به یاد برنامه افق افتادم که به میهمانان خود کفن هدیه می داد و 
ما نیز در برنامه های فرهنگی خود فقط حضور در بهشت زهرا را 
دیده ایم و گویی دیگر برنامه های فرهنگی جایگاهی ندارند. اینکه 
بودجه را جدا کــرده و مختص این دو مــکان کنیم، موضوعیت 

ندارد.
تشکری هاشــمی تصریح کرد: چه اقدام فرهنگی خاصی قرار 
است در بهشــت زهرا انجام شــود که به ۲۲ میلیارد تومان پول 

احتیاج دارد.
او با اشــاره به دیگر ردیف پیشــنهادی متمم بودجه گفت: به 
هر منطقه اعلام شــده که بخشی از بهشــت زهرا را ساماندهی 
کنــد؛ مثلا منطقه یــک قطعه ۲۹ و منطقه ۳ قطعــه ۲۷ را باید 
ساماندهی کند. این شیوه توزیع بودجه و تقسیم وظایف به صورت 
غیرهماهنگ و سلیقه ای، فاقد انسجام و برنامه ریزی است. اگر قرار 
است در بهشت زهرا اقداماتی مانند خیابان کشی، احداث سایبان 
یا هر نوع بهسازی انجام شود، باید به صورت متمرکز و با مدیریت 
خود بهشت زهرا انجام شود. توزیع بودجه به مناطق برای چنین 
کاری، هــم غیرضروری و هم ناکارآمد اســت. ناصر امانی، عضو 
شورای شهر تهران، هم در واکنش به لایحه متمم بودجه گفت: 
در حوزه فرهنگی دو عدد بزرگ اســت، بــه نظرم نیاز به توضیح 
دارد و بشخصه با این افزایش مخالف هستم. یک  عدد در سازمان 
فرهنگی اســت تحت عنوان تولید نمایشی سینمایی و تلویزیونی 
که اعتبار مصوب آن صد میلیارد بوده، شــهرداری پیشــنهاد ۱۶۰ 
میلیارد داده و کمیسیون با ۵۰ میلیارد آن موافقت کرده است. آیا 
گزارش و خروجی های مشخصی از صد میلیاردی که ما در بودجه 
مصوب تصویب کردیم، وجود دارد که این افزایش را توجیه کند؟ 
با توجه به وجود ســازمان های تخصصی در این حوزه در کشور، 
آیا این حجم از ســرمایه گذاری با اصــل صرفه جویی و تمرکز بر 

مأموریت های اصلی شهرداری واقعا همخوانی دارد؟
او ادامه داد: یک عنوان برنامه هم در معاونت فرهنگی است، 
تحت عنــوان اجرای برنامه های قرارگاه تعلیم  و تربیت که اعتبار 
مصوب آن ۴۰۰ میلیارد تومان بوده اســت، ۱۷۰ میلیارد تومان در 
متمم پیشــنهاد دادند که افزایش پیدا کند که کمیســیون با ۱۵۰ 
میلیــارد آن موافقت کــرده که به ۵۵۰ میلیارد تومان می رســد. 
نکته تأمل برانگیز این اســت که با وجــود اختصاص ۴۰۰ میلیارد، 
خروجی ها و دســتاوردهای ملموس و قابل اندازه گیری در تهران 
مشاهده نکردیم. با توجه به اینکه آموزش و پرورش متولی اصلی 
تعلیم و تربیت در کشــور اســت، افزایش ۳۷.۵ درصدی بودجه 
دقیقا به کدام یک  از بخش های بودجه که در حیطه وظایف ذاتی 
شهرداری است، اختصاص پیدا می کند؟ در این زمینه با شهرداری 

مکاتباتــی کــردم و اگر پاســخ  ندهند، در صحن تذکــر می دهم. 
گزارش هایــی از محله گردی هایــم   دارم که در قالــب این اعتبار 
صد یا ۲۰۰ میلیون به حســاب شــخصی افراد واریز شــده است. 
شــهرداری می گوید من برای ملک فرسوده در مسیر اتوبوس پول 
ندارم. یک مرتبه برای برنامه ای که نمی دانم چه تأثیری داشــته، 
۱۵۰ میلیــارد تومان افزایش دهیم. با این دو عنوان به طور جدی 
مخالف هستم. مهدی اقراریان، دیگر عضو شورای شهر، نیز درباره 
ردیف های پیشــنهادهای متمم های بودجــه ۱۴۰۳ با بیان اینکه 
یکی از ردیف ها متعلق به افزایش بودجه برای شــرکت پیام رسا 
اســت، در حالی که اقدامات این شرکت و رئیس آن برای ما جای 
ابهام دارد و معتقدم اضافه کردن هر عددی به شــرکت پیام رسا 
کــه فعالیت آن دارای ابهامات اســت، نباید انجام شــود، اظهار 
کرد: با اضافه شــدن بودجه برای خانه روزنامه نگاران و کندو و... 
که همگی متعلق به شرکت پیام رسا است، مخالف هستیم. او با 
بیان اینکه برخی کد پروژه ها با نام بهشــت زهرا در سطح مناطق 
تقسیم شده است، تصریح کرد: برخی اقدامات فرهنگی با عناوین 
مختلف در سرفصل های مختلف دیده شده است؛ به  گونه ای که 
موضوعاتی مانند ساخت فیلم و... یا پول برای مرکز مطالعاتی که 

خروجی ندارد، پول دور ریختن است.
عضو شورای شهر تهران با بیان اینکه ۱۵۰ میلیارد تومان برای 
طرح آرمان، پیشــنهاد افزایش بودجه داشتند که اصلا مکانیسم 
کارکرد شهرداری برای ما ابهام دارد، اظهار کرد: ۵۰ میلیارد تومان 
سازمان فرهنگی درخواست تولید فیلم داشته، در حالی که سؤال 

است که با این ۵۰ میلیارد تومان چند اتوبوس می توان خرید؟
اقراریان درباره کمک اعضای شورا به مساجد نیز با بیان اینکه 
من وقتی به مســاجد می روم، از من درخواست کمک می کنند و 
وقتــی می گویم توان ندارم، می گویند پس چرا فلان عضو شــورا 
آمد زود به ما کمک کردند؟ گفت: برخی از اعضا برای شهرداری 
تهران ممتاز و درجه یک هســتند؛ امــا برخی اعضا مثل من برای 

شهرداری درجه سوم است.
او با بیان اینکه چرا شــهرداری فیلم بی بدن را ساخته، ادامه 
داد: شهرداری تهران باید فیلم در راستای اهداف و برنامه هایش 
بســازد، نه اینکه فیلم خــاص با عقاید خاص بســازد و برای آن 
مأموریتــی که بایــد کار کند، پول خــرج نکرده؛ پــس نباید پول 
مجدد بدهیم. این عضو شــورای شــهر با بیان اینکــه الان زمان 
گزارش گرفتن از شــهرداری تهران است؛ چرا که در طول سال به 
ســؤالات ما جواب نمی دهند، گفت: اگر قرار باشــد شهرداری هر 
پیشــنهادی می آورد، ما هم آن را تصویب کنیم، خوب چه کاری 
اســت؟  همان اعضای خاص خودشــان بودجه را بررسی کنند و 

تصویب کنند.
 در ادامــه جلســه، مهدی چمــران خطاب به همــه گفت: 

خواهش می کنم با کنایه و طعنه حرف نزنید.
علی اصغر قائمی نیز با بیان اینکه در بررسی بودجه معاونت 
فرهنگی شهرداری تهران دیدیم که معاونت فرهنگی در بودجه 
۱۲۹ ردیف داشته که ۱۹ ردیف بودجه کاهشی داشته و ۲۰ ردیف 
بودجه اش صفر بود و بودجه ۲۴ ردیف افزایشــی بود و اساسا دو 
ردیف بودجه اولیه شــان صفر بوده اســت، گفت: حالا شهرداری 
درخواســت داشــته  هزارو ۲۰۰ میلیارد تومان افزایش بودجه در 
متمم داشــته باشــد که پیشنهاد من این اســت  آن دو ردیفی که 

بودجه اولیه صفر بوده، از ردیف افزایشی ها حذف شود.
حبیب کاشانی نیز با تأکید بر اینکه رابطه بین شورا و شهرداری 
دو سویه نیســت و برای پیدا کردن یک مسئول در شهرداری حتی 
بایــد ماه ها پیگیری کنیم، بیان کرد: ما علاقه نداریم  مشــکلات را 
پشــت تریبون بگوییم، اما اصلا به حرف های ما توجه نمی کنند، 
ولی زمان بررســی بودجه که می شود، مدام می گویند هوای ما را 

داشته باشید.
در ادامه این جلسه، حبیب کاشانی از پیشنهاد کاهش بودجه 
بهشــت زهرا بــه ۲۰۰ میلیــارد تومان حمایت کــرد و گفت: این 
پیشنهاد باعث می شود  پروژه های بهشــت زهرا تا قبل از عید به 

پایان برسند و برنامه های مربوطه به موقع اجرا شوند.
در نهایت به پیشنهاد خزانه دار شــورا، یک کد واحد با عنوان 
بهسازی و هویت بخشــی گلزار شهدا توسط شــهرداری مناطق 
۲۲گانه در زیر مجموعه خدمات شــهری مشخص و اعتباری صد 
میلیاردی برای آن تا پایان ســال پیش بینی شــد. بر این اســاس، 
معاونت خدمات شــهری اعتبار مورد نیــاز مناطق را تخصیص 
خواهد داد که این پیشنهاد مورد تأیید و موافقت اعضا قرار گرفت.
در نوبت بعد از ظهر، اعضای شــورای شهر بخش هزینه های 
حــوزه خدمات شــهری را  بررســی کردند. در این جلســه، ناصر 
امانی، عضو شــورای شــهر تهران، در واکنش به بررســی متمم 
بودجه معاونــت خدمات شــهری گفت: فلســفه بودجه ریزی 
ارتباط مستقیم با عملکرد دارد. اگر هزار تومان از پول شهروندان 
تهرانــی را به اقدامــی اختصاص می دهیم، توقع مان این اســت 
که آن خدمت،  به درســتی صورت بگیرد و مردم رضایت داشته 
باشــند. با کمال تأســف در حوزه خدمات شــهری، در بسیاری از 
مأموریت ها دچار عقب روی و پســرفت شــده ایم و هر چقدر هم 
که پول بریزیم، چون شــیوه اشتباه اســت و   بنا کج گذاشته شده ، 
مشکل حل نمی شود. این روش جمع آوری دچار نقص است و در 
حال حاضر بدون اینکه اشکالات کار برطرف شود،  در حال افزایش 
بودجه آن هستیم. اعتبار بالاتر مشکل تمیزی و رفت و روب تهران 
را حل می کند؟ مــن اعتقاد دارم حل نمی کند. ما انتظار داریم به 
افزایش اعتبار و متمم بپردازیم و دوســتان بگویند می خواهند در 

این دو ماه باقی مانده بــا این وضعیت چه کنند؟ او ادامه داد: در 
حوزه فضای ســبز، به استناد گزارش های مستند و مصوری که از 
محله گردی هایــم تهیه کردم،  هر محلــه ای که می رویم درختان 
در حال خشک شدن اســت. پیمانکاران رسیدگی لازم را ندارند و 
به موقع آب نمی دهند، اطــراف درخت را تمیز نکرده و در فصل 
مناسب هرس نمی کنند. مردم در شهر سه چیز را می بینند؛ رفت 
و روب،  توسعه و نگهداشت فضای سبز و در هر سه زمینه مشکل 
داریــم. ما دو مجموعه در خدمات شــهری داریم؛ یکی شــرکت 
شهربان و حریم بان و یکی ساماندهی صنایع و مشاغل. دوستانی 
که در کمیســیون ماده ۱۰۰ هستند، بگویند  آیا ورودی پرونده ها به 
کمیسیون کاهش داشته یا افزایش؟ مرتب در حال افزایش است.
این عضو کمیسیون برنامه و بودجه شورای شهر تهران گفت: 
ایــن موضوعات امروز جای بحث دارد. بایــد امروز به ما گزارش 
می دادند که آیا مشــکلاتی مثل ســد معبر کم شده یا نه؟ اما داد 
مردم و کسبه از این موضوع به آسمان رفته است. از طرفی ما در 
حوزه حیوانات موذی مشکل داریم، اما اعتبار این حوزه را برعکس 

کم کرده اند. مهم تر از دادن بودجه،  کار است.
او ادامــه داد:  اگر پول قرار اســت به کارگر داده شــود،  خوب 
اســت،  نه اینکه پول بدهیم به جیب پیمانکار برود. از طرف دیگر 
چرا بر اساس فهرست بهای سال ۱۴۰۱ با پیمانکاران در سال ۱۴۰۲ 
قرارداد بســته شده است؟ برای چه بخشــی از بوستان را جدا و 
مخصوص مادر و کودک کردنــد؟ می گویند  مادر و کودک به یک 
قسمت خاص بروند که بخشی از بوســتان را جدا کرده و مابقی 
مردم به قســمت دیگر. یک کار وقتی اشــتباه اســت،  دیگر تکرار 

نکنید. مردم معترض  هستند.
امانــی اضافه کــرد:  ۵۰ میلیارد تومان برای احداث بوســتان 
پادگان ۰۶ بودجه در نظر گرفته اند. آنها همان کســانی هستند که  
درختان را قلع و قمع کردند. شهردار منطقه ۴ از پشت دیوار به من 
زنگ زد و گفت درختان را   قلع و قمــع کرده اند. آنها درخت قطع 
کردند ما بوستان بسازیم؟ جریمه قطع درختان را بوستان بسازند، 

چرا شهرداری پول بدهد؟
در این جلسه، جعفر شــربیانی، عضو شورای شهر تهران نیز 
با اشاره به بحث های مطرح شده درباره متمم بودجه و عملکرد 
شهرداری، گفت :  در حوزه پســماند، از ابتدای این دوره درگیر این 
موضــوع بوده ایم و تذکراتی داده ایم، اما دو نکته اساســی در این 
حوزه وجود دارد که باید به آن توجه کنیم و این مسائل باید عبرت 
آیندگان باشــد. نکته اول یکی از ایرادهای اساسی دوره مدیریت 
آقای زاکانی است که به انتصابات مربوط می شود. از همان ابتدا 
گفتیم که پایه و اساس عملکرد کارآمد و درخور شأن مردم تهران، 
انتصابات درســت اســت. برای مثال، در معاونت مهم خدمات 
شــهری، در سه سال و نیم گذشته سه معاون تغییر کرده اند و در 
ســازمان مهمی مثل پسماند  که یکی از وظایف اصلی شهرداری 
اســت، پنج مدیرعامل عوض شده اند. این بی ثباتی مدیریتی ریشه 

بسیاری از مشکلات کنونی است.
او ادامــه داد:  نکته دوم مربوط به تضعیــف کارکرد نظارتی 
شورا ست. از همان ابتدا به  نظر می رسید برخی با نیتی مشخص، 
نظارت شــورا را از مــدار خارج کردنــد. نتیجه ایــن بی توجهی 
چیست؟ اینکه کســی پاسخ گوی تصمیمات گذشته نیست. برای 
مثال، فردی که در سال گذشته ۱۴ پیمانکار را معرفی و قراردادها 
را امضا کرده، اکنون کجاســت؟ این تصمیمات چه اثری بر اداره 

شهر داشته است؟
ایــن ۱۴ پیمانکار بر اســاس چه معیارهایی انتخاب شــدند؟ 
قراردادهایشــان بــر اســاس چه ضوابطــی امضا شــد؟ پول به 
ایــن پیمانکاران چگونه پرداخت می شــد؟ آیا امروز نباید کســی 

پاسخ گوی این موارد باشد؟
این علامت سؤال ها اکنون و به ویژه در روزهای پایانی این دوره 
از مدیریت شــهری، پررنگ تر شده اســت. وقتی به متمم بودجه، 
بودجه سال آینده و پایان دوره شورا نزدیک می شویم، مشکلات و 

آثار این تصمیمات بیشتر نمایان می شود.
در ادامه این جلسه، مهدی اقراریان، عضو شورای شهر تهران، 
با انتقاد از عملکرد مدیریت شهری در حوزه خدمات شهری گفت: 
به صراحت اعلام می کنیم که از عملکرد زاکانی، شهردار تهران، 
در  حوزه نظافت شــهر رضایت نداریم. این موضوع کاملا روشــن 
است و هیچ پیچیدگی ای در آن وجود ندارد. نکته دیگر این است 
که پس از این همه جابه جایی های مکرر و مدیریت بی ثباتی که در 
بخش های مختلف شــهرداری تهران شاهد بوده ایم، درخواست 
ما این اســت که در چند مــاه باقی مانده از این دوره، ایشــان هر 
تصمیمی که می خواهد بگیرد، حتما با نیروهای با تجربه شورای 
اسلامی شــهر تهران مشورت کند. برخی از اعضای شورا بیش از 
۲۰ ســال تجربه در حوزه مدیریت شهری دارند و اتفاقا در بخش 

خدمات شهری تخصص دارند.
به گفته اقراریان، تصمیمات کلان   شــهری که به طور مستقیم 
توســط شخص ایشان گرفته می شــود، باید شفاف و حساب شده 
باشد. تغییر روزانه مدیران، معاونان و رؤسای بخش های خدمات 
شــهری، همراه با بی ثباتی در بودجه ریزی، موضوعاتی هســتند 
که نمی توان از کنارشــان گذشــت. ما اجازه نداریم منابع شــهر 
را صــرف آزمون و خطا کنیم. شــهرداری تهــران محل یادگیری 
و تجربه اندوزی نیســت، بلکه جایی برای اقــدام و عمل دقیق و 

کارشناسی شده است.
در پایان نوبت عصر جلســه علنی شورای شهر تهران، کلیات 

لایحه متمم بودجه ۱۴۰۳ به تصویب رسید.
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